
 
 
 
 
 
Referat fra ekstraordinært møde i Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget  
 
 onsdag den 22. juni 2011 kl.  12.00 
 i F10, Frederikssund 
 
 
 Mødet sluttede kl. 14.00 
 
 
 
 
 
 
 
 
Mødedeltagere:  Morten Skovgaard (C) 

Jens Ross Andersen (V) 

Jesper Wittenburg (A) 

Kenneth Jensen (A) 

Kristian Moberg (V) 

Poul Henrik Hedeboe (F) 

Torben Petterson (A) 

 

 

 

 Side 1 af 22 
 
 



 

 

  
 
 
 
 

 
Indhold 
 
 
 Åben dagsorden 
 
Sag nr. 64 I/S Vestforbrænding, samtykke til låneoptagelse
 
Sag nr. 65 Projektforslag for etablering af el-kedel på Frederikssund Kraftvarmeværk. 

Endelig godkendelse.
 
Sag nr. 66 Ansøgning om nedsættelse af betaling for leje af gadeareal
 
Sag nr. 67 Markedsprøvning af relevante områder indenfor Vej og Park
 
Sag nr. 68 Sønderby Bro 1, 4050 - landzone, udstykning og opførelse af to enfamilie-

huse - 59 Sønderby By
 
Sag nr. 69 Medhjælperbolig uden tilknytning til øvrige bygninger på svinebrug
 
Sag nr. 70 Meddelelser
 
 Lukket dagsorden 
 
Sag nr. 71 Renovering af Nygade
 
 
 

 Side 2 af 22 



 

 

  
 
 
 
 

 
Sag nr.  64  I/S Vestforbrænding, samtykke til låneoptagelse 
 
Journal nr.:  012513-2011 
 
Lovgrundlag: Styrelseslovens § 60. Lånebekendtgørelsens § 2. I/S Vestforbræn-

dings vedtægter.  
 

Sagsfremstilling: I/S Vestforbrændings bestyrelse har fremsendt anmodning til interes-
sentskabets 19 ejerkommuner om samtykke til at:  

• I/S Vestforbrænding får godkendt låneramme på 504,8 mio. kr. 
til finansiering af en række anlægsudgifter, og  

• at lån optages med pro rata hæftelse i forhold til indbyggertallet 
det år, hvor forpligtelsen blev indgået (vedtægternes § 6, stk. 
2-3)  

Lånet skal anvendes til:  

1. Køb og etablering af fjernvarmetransmissionsledning 150 mio. 
kr.  

2. Nedregulering af turbiner 12,5 mio. kr. 
3. Varmeplan 2015 226,0 mio. kr. 
4. Akkumulatortank 15,0 mio. kr. 
5. Kraftvarmeanlæg 53,0 mio. kr. 
6. Varmedistribution 41,8 mio. kr. 
7. Bygninger 6,5 mio. kr. 

Ad 1. Køb og etablering af fjernvarmetransmissionsledning: Beløbet 
dækker over køb af fjernvarmetransmissionsledning fra Værløse til 
Hillerød samt etablering af transmissionsledning fra Bagsværd til Fu-
resø Kommune. Projektet er godkendt på tidligere bestyrelsesmøde i 
I/S Vestforbrænding. 
  
Ad 2. Nedregulering af turbiner: Produktion af el kan i perioder være 
højere end behovet for el på det frie marked. Da el ikke kan lagres, er 
det hensigtsmæssigt at elselskaberne styrer produktionen af el, så 
den hele tiden lever op til efterspørgslen. I/S Vestforbrænding kan 
indgå nedreguleringsaftaler, hvor der modtages betaling for nedregu-
lering af elproduktion samtidig med, at der kan sælges mere varme 
  
Ad 3. Varmeplan 2015: Som et led i den allerede godkendte varme-
plan for 2015 skal I/S Vestforbrænding hjemtage lån til den videre ud-
bygning af varmenettet. Den samlede investering i varmeplan 2015 
udgør 650 mio. kr. hele varmeplanen er lånefinansieret. De 226 mio. 
kr. dækker låneoptagelse for udgifter til varmeplanen afholdt i 2011 og 
2012. 
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Ad 4. Akkumulatortank: Etablering af akkumulatortank i fjernvarmesy-
stemet vil til dels kunne reducere kølebehov samt øge anvendelsen af 
røggaskondenseringen. Derudover skal den anvendes til stabilisering 
af fjernvarmeafsætnngen til VEKS og CTR, hvilket indebærer større 
indtægt på salg af varme. 
  
Ad 5. Kraftvarmeanlæg: På kraftvarmeanlægget er der 7 navngivne 
investeringer, der alle har til formål at sikre forbrændingsprocessen. 
Det drejer sig om opgradering af SRO, renovering af kedelaskesy-
stem, nye affaldskraner, Inconel 5 2. træk, bassin til ukurante restpro-
duktionsstrømme, nye blandere samt endelig sluse vedr. adgang til 
krandæk. De 30 mio. kr. i 2012 vedrører udelukkende Inconel anlæg 5 
2. udtræk 
  
Ad 6. Varmedistribution: Der er tale om en række investeringer i for-
bindelse med tilslutning af nye kunder, optimeringer på fjernvarmenet-
tet samt IT til fjernvarmeadministration. For at kunne medtage rente-
omkostninger i varmepriskalkulationen og dermed opretholde den re-
elle varmepris er Vestforbrænding nødsaget til at hjemtage specifikke 
lån til de enkelte aktiviteter. 
  
Ad 7. Bygninger: Består i en enkelt investering i "baglandet". Indret-
ning og anvendelse af "baglandet" er utidssvarende og nedslidt. Be-
lægninger er nedslidt og der skønnes risiko for nedsivning af spild fra 
slagge og RGA håndtering. Efter etablering af vægt for udvejning af 
slagge og RGA er der behov for ny indretning af arealerne, så anven-
delsen bliver hensigtsmæssig  
 

Bevilling: Ingen 
 

Økonomiske og 
personalemæssige 
bemærkninger: 

Økonomi og Udvikling bemærker, at den ønskede låneoptagelse er 
omfattet af lånebekendtgørelsens § 2, stk. 1. Kommunen kan derfor 
godkende låneoptagelsen uden modregning i lånerammen.  
 

Indstilling: Økonomi- og Udviklingschefen indstiller, at Teknik-, Miljø- og Er-
hvervsudvalget over for Økonomiudvalg og Byråd anbefaler, at Frede-
rikssund Kommune meddeler samtykke til, at:  

1.  I/S Vestforbrænding godkender låneramme på 504,8 mio. kr. 
til finansiering af de nævnte anlægsudgifter, og  

2. at lån optages med pro rata hæftelse i forhold til indbyggertallet 
det år, hvor forpligtelsen indgås (vedtægternes § 6, stk. 2-3).  
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Tidligere beslut-
ninger: 

 

Beslutninger: Anbefales.  
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Sag nr.  65  Projektforslag for etablering af el-kedel på Frederikssund Kraftvar-

meværk. Endelig godkendelse. 
 
Journal nr.:  008080-2011 
 
Lovgrundlag: Lov om varmeforsyning (LBK nr. 347 af 17. maj 2005), "Elkedelloven" 

(Lov nr. 1417 af 21. december 2005) og bekendtgørelse om godken-
delse af projekter for kollektive varmeforsyningsanlæg (BK nr. 1295 af 
13. december 2005).  
 

Sagsfremstilling: Teknik-, Miljø-, og Erhvervsudvalget vedtog den 6. maj 2011 at god-
kende et projektforslag for etablering af en elkedel på Frederikssund 
Kraftvarmeværk og at dette efter "bekendtgørelse om godkendelse af 
projekter for kollektiv varmeforsyning, § 23" skulle sendes i høring i 4 
uger før endelig godkendelse. Udvalget vedtog desuden, at sagen 
skulle forelægges på ny efter høringen. 
 
Projektforslaget har været i høring fra den 6. maj 2011 frem til den 6. 
juni 2011 hos DONG, HMN Naturgas og Naturstyrelsen, Roskilde.  
 
Plan- og udviklingsafdelingen har i høringsperioden kun modtaget 
høringssvar fra HMN Naturgas. 
 
HMN Naturgas har ingen bemærkninger så vidt angår etablering af en 
elkedel, idet det også efter HMN's beregninger vil være et samfunds-
økonomisk fordelagtigt projekt. 
 
Efter HMN's opfattelse vil den samfundsøkonomiske besparelse dog 
være noget mindre end angivet i projektforslaget, idet en eventuel 
rådighedsbetaling fra ét selskab til et andet selskab for at el-kedlen vil 
stå til rådighed for nedregulering ikke er angivet som et element i en 
samfundøkonomisk analyse jævnfør Energistyrelsens "Vejledning i 
samfundøkonomiske analyser på energiområdet". I Energistyrelsens 
vejledning er det angivet, at forsyningssikkerhed kan nævnes som en 
af de virkninger, der ikke umiddelbart har en samfundsmæssig værdi.  
 
HMN anfører, at selskabet selv derfor ikke indregner den rådigheds-
betaling, som Energinet.dk betaler til afbrydelige naturgaskunder ved 
samfundøkonomiske analyser af naturgasprojekter.  
 
HMN Naturgas mener derfor, at rådighedsbetalingen bør udgå af de 
samfundsøkonomiske analyser af projektet. 
 
HMN's synspunkt om, at rådighedsbetalingen ikke kan indregnes i den 
samfundsøkonomiske analyse er berørt i projektforslagets afsnit 9.3 
og der peges fra E-ON på følgende 5 argumenter for, at rådighedsbe-
løbet er medregnet: 1) Værdien af nedreguleringen afregnes alene 
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som et rådighedsbeløb på grund af den ydelse, der leveres. 2) Elked-
ler er en relativ ny løsning til regulering af frekvensen på elnettet og er 
derfor ikke nævnt af Energistyrelsen i deres forudsætninger. 3) Ener-
gistyrelsen skriver i redegørelsen, at forudsætningerne skal betragtes 
som generelle forudsætninger og at der kan være behov for at erstatte 
disse forudsætninger med mere projektspecifikke som i dette tilfælde. 
4) Det afgørende er, at værket skal være i drift for at stå til rådighed 
for nedreguleringen. Dermed følger også en række daglige omkost-
ninger. Derfor mener E-ON, at sammenligning med rådighed for af-
brydelighed på gasmarkedet ikke er rimelig i denne sammenhæng. 5) 
En anden mulig afregningsform for nedregulering, hvor værket afreg-
nes i forhold til den konkrete regulering, med stor sandsynlighed vil 
øge prisen for reguleringsydelser og dermed være samfundøkonomisk 
mindre fordelagtig.   
 
Plan- og Udviklingsafdelingen har henvendt sig til Energistyrelsen 
vedrørende spørgsmålet om rådighedsbetalingen i forhold til såvel 
selskabsøkonomien som samfundsøkonomien i projektet. I beregnin-
gerne er der således forudsat en rådighedsbetaling på godt 2.4 mio. 
kr. pr. år, hvilket jævnfør ansøgningen skulle svare til 30% af beta-
lingsniveauet som de ville have været i årene 2007-2010. Disse tal har 
Plan- og Udviklingsafdelingen ikke umiddelbart noget grundlag for at 
betvivle. Spørgsmålet til Energistyrelsen var, om det er rimeligt at for-
udsætte en rådighedsbetaling på dette niveau i perioden fra 2011-
2030, når det må forventes, at der installeres elkedler mange andre 
steder i Danmark i de kommende år og at dette vil kunne påvirke rå-
dighedsbeløbets størrelse i nedadgående retning. Hvis rådighedsbeta-
lingen f.eks. falder til 10% vil projektet pludselig være en dårlig forret-
ning både samfundsøkonomisk og selskabsøkonomisk. 
 
Energistyrelsen har ikke set sig i stand til at svare på spørgsmålet, da 
dette i høj grad vil afhænge af forholdet mellem det fremtidige behov 
for regulering i forbindelse med den planlagte, yderligere udbygning 
med vindkraftværker og antallet af kraftvarmeværker, der i fremtiden 
vil stille sig til rådighed med elkedler for at aftage strøm ved el-
overløb. Energistyrelsen har derfor ingen anbefaling.     
 
Plan- og Udviklingsafdelingen har herudover henvendt sig til Energi-
netDK, der er køber af den ydelse som elkedlen repræsenterer, om 
deres forventning til udviklingen i rådighedsbetalingens størrelse. 
 
EnerginetDK har gennem de sidste mange år arbejdet på at få kends-
skabet til "elkedelloven" og de muligheder den giver, bredt ud til så 
mange kraftvarmeværker som muligt, for gennem konkurrence at 
presse prisen på rådighedsbetalingen ned. Dette er indtil nu ikke lyk-
kedes.  
 
Derfor er det opfattelsen hos EnerginetDK, at de meget høje priser der 
betales til elkedelejerne vil fortsætte uændret indtil videre. En redukti-
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on af prisniveauet vil formodentligt først ske inden for en længere år-
række.          
 
Administrationen vurderer, at der er en betydelig usikkerhed forbundet 
med investeringen. På den anden side er det temmeligt sikkert, at jo 
længere der ventes med at foretage investeringen jo dårligere er 
chancerne for rentabilitet, da der vil være flere udbydere af nedregule-
ringskapacitet.  
 
Der er således tale om en beslutning, der skal tages hurtigt og på et 
usikkert grundlag.       
 
Plan- og Udviklingsafdelingen indstiller med de ovenfor nævnte be-
mærkninger ansøgningen til udvalgets drøftelse og beslutning. 
 

Bevilling: Ingen. 
 

Økonomiske og 
personalemæssige 
bemærkninger: 

Budget og Analyse har ingen bemærkninger. 
 

Indstilling: Plan- og Udviklingschefen indstiller at Teknik-, Miljø- og Erhvervsud-
valget: 

1. tager stilling til godkendelse af projektansøgningen til etable-
ring af elkedel på Frederikssund Kraftvarmeværk.   

 

Tidligere beslut-
ninger: 

 

Beslutninger: Udvalget godkender projektet i henhold til varmeforsyningsloven.  
 

 

 Side 8 af 22 



 

 

  
 
 
 
 

 
Sag nr.  66  Ansøgning om nedsættelse af betaling for leje af gadeareal 
 
Journal nr.:  012901-2011 
 
Lovgrundlag: Vejloven § 102 samt Regulativ for Frederikssund Bymidte. 

 

Sagsfremstilling: Frederikssund Kommune har modtaget en henvendelse fra 5 er-
hvervsdrivende i Frederikssund, som alle lejer fortov/areal til udeser-
vering i gågaden og sivegaden. De erhvervsdrivende anmoder om 
lejenedsættelse for det gadeareal som anvendes til udeservering 
grundet nedgang i besøgstal og deraf manglende omsætning efter 
Sillebroens åbning. De henviser til en ordning i København og Århus 
Kommuner, hvor der er fri leje af de første 80 centimeter.  

For udeservering arealer opkræves 216,25 kr. pr. m2 pr. måned i pe-
rioden 1. maj - 30. september. 

Beløbet opkræves med baggrund i Regulativ for Frederikssund Bymid-
te (af 14. september 2004). Der opkræves desuden leje for anvendel-
se af gadeareal til vareudstilling og reklamer.  

Indtægterne fra udlejningen overføres efter fradrag af et administrati-
onsgebyr til Cityfonden som anvender det til juleudsmykning og andet 
der kan understøtte handelslivet i Frederikssund bymidte.  

Frederikssund Erhverv, der administrerer økonomien er blevet hørt i 
sagen gennem Cityfonden. De udtaler: At man ikke for nuværende ser 
grundlag for at nedsætte opkrævningerne.  

Fonden skal kunne ”hvile i sig selv” og sikre, at der hvert år kan op-
sættes julebelysning i Bymidten af Frederikssund. Fonden skal helst 
kunne hensætte 30.000 kr. årligt til sikring af løbende vedligehold og 
udskiftning. Fonden opfordrer dog Frederikssund Kommune til at være 
fleksibel overfor serveringsstederne, således at der kan arbejdes med 
mindre lejeperioder som f.eks. pr. kvartal.  

Administrationen peger på, at en ændring af opkrævningen forudsæt-
ter at regulativet ændres. Med hensyn til kvartalsopkrævning gør ad-
ministrationen opmærksom på, at der for så vidt angår opkrævning for 
leje af udearealer til servering i forvejen kun opkræves for en periode 
på 5 måneder.  

 

Bevilling:  
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Økonomiske og 
personalemæssige 
bemærkninger: 

Budget og Analyse har ingen bemærkninger  

 

Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik indstiller over for 
Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget, at:  

1. der gives afslag i forhold til på nuværende tidspunkt at ændre 
taksterne på leje af gadeareal i Frederikssund bymidte med 
mindre Cityfonden eller Handelsforeningen fremkommer med 
et samlet oplæg. 

 

Tidligere beslut-
ninger: 

 

Beslutninger: Tiltrådt.  

 

Bilag: Henvendelse vedrørende udeservering
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Sag nr.  67  Markedsprøvning af relevante områder indenfor Vej og Park 
 
Journal nr.:  013039-2011 
 
Lovgrundlag: EU lovgivningen og den nationale lovgivning. 

 

Sagsfremstilling: Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget har som oplæg til budgetlægnin-
gen for 2012 besluttet at bede om oplæg til proces og tidsplan for en 
evt. markedsprøvning af alle relevante områder inden for Vej og Park, 
indenfor diverse institutioner, samt evt. indenfor Forsyningsselskabets 
grønne områder. 
 
Mulige relevante områder er vist på bilag 2. 
 
Før udarbejdelsen af ovennævnte udbudsgrundlag vil det være nød-
vendigt at tilvejebringe et egentligt beslutningsgrundlag og en række 
beslutninger for at sikre, at udbudsgrundlaget udarbejdes på det bedst 
mulige grundlag. 
Det drejer sig om: 
- hvilke områder skal gennemgå en markedsprøvning 
- hvordan skal udbuddet struktureres 
- hvilke klausuler skal medtages 
- udvælgelseskriterier 
- løbetid i forhold til den nuværende markedssituation. 
  
Der er udarbejdet et forslag til udbudskalender, som forudsætter, at 
der på august mødernekan foreligge oplæg til hvad og hvor meget, 
der skal markedsafprøves af relevante områder inden for Vej og Park 
områderne lige som der kan tages endelig stilling til tids- og udbuds-
processen. 
 
At der i september efter høring i MED systemet forelægges Teknik-, 
Miljø- og Erhvervsudvalget, Økonomiudvalget og Byrådet et forslag til 
kriterier for udvælgelse, kravspecifikation m.m.  
 
At der i uge 48 træffes beslutning om hvem der skal prækvalificeres.  
 
At der afholdes licitation i uge 1 med forventet udvælgelse af de by-
dende i uge 8, således at det er muligt efter en standstill periode at 
indgå kontrakter med overdragelse ved sæson start den 1. april 2012. 
 
Dog vil vinterarbejderne først starte ved sæson start 1. november 
2012. 
  
Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget skal på det ekstra ordinære møde 
den 22. juni træffe beslutning om, at der skal arbejdes videre med 
forelæggelse af et egentligt beslutningsgrundlag til Teknik-, Miljø- og 
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Erhvervsudvalget, Økonomiudvalget og Byrådet til de ordinære møder 
i august, henholdsvis uge 33, 34 og 35. 
 
Forslag til tids- og procesplan vil blive forelagt det lokale MED-udvalg 
den 17. juni, således at bemærkningerne herfra vil kunne foreligge til 
udvalgsmødet. 
 

Bevilling:  

Økonomiske og 
personalemæssige 
bemærkninger: 

Budget og Analyse har ingen bemærkninger. 
 

Indstilling: Direktøren for Arbejdsmarked, Erhverv og Teknik indstiller over for 
Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget, at:  

1. der arbejdes videre efter den forelagte køreplan med henblik 
på at Teknik-, Miljø- og Erhvervsudvalget, Økonomiudvalget og 
Byrådet i august kan tage stilling til hvor meget der skal mar-
kedsprøves og vedtage endelig tids- og procesplan. 

 

Tidligere beslut-
ninger: 

 

Beslutninger: Medarbejdernes bemærkninger til tids- og procesplan blev udleveret til 
udvalget.  
 
Udvalget godkendte, at der arbejdes videre med den forelagte køre-
plan med henblik på, at der i august 2011 kan tages stilling til, hvor 
meget der skal markedsprøves samtidig med vedtagelse af en endelig 
tids- og procesplan.  
 
Samtidig anbefaler udvalget, at der arbejdes med en målsætning om 
at medarbejderne så vidt muligt får gennemgået materialet en uge før 
behandling i lokaludvalget.  
 

Bilag: Oplæg til Udbudskalender
Oplæg til mulige Udbudsområder
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Sag nr.  68  Sønderby Bro 1, 4050 - landzone, udstykning og opførelse af to en-

familiehuse - 59 Sønderby By 
 
Journal nr.:  009101-2011 
 
Lovgrundlag: Landzonetilladelse, jf. Planlovens § 35, stk. 1. 

Dispensation fra lokalplan nr. 36 B for Sønderby, jf. Planlovens § 19. 
 

Sagsfremstilling: SB-Tegnestuen har på vegne af ejerne af ejendommen Sønderby Bro 
1 i Sønderby søgt om tilladelse til udstykning og opførelse af to fritlig-
gende enfamiliehuse. 
Ansøgningen er omfattet af Planlovens landzonebestemmelser og af 
lokalplan nr. 36 B for Sønderby. 
 
Ansøgningen omfatter 
Ejerne ønsker at udstykke ejendommen på 1695 m2 til to grunde og at 
opføre to fritliggende enfamiliehuse i 1½ plan. 
 
Husene er længehuse med beboelse, carporte og skure i stueplan.  
Bebygget areal: Ca. 119 m2

Tagetage (udnyttelig): Ca. 78 m2

 
Materialevalg 
Tagdækning: Røde tagsten 
Ydervægge: Gule tegl 
 
Placering 
Enfamiliehusene ønskes placeret med en forskydning på 1 husbredde 
i forhold til hinanden og i en afstand af ca. 11 – 18 meter fra vejen.  
 
Udstykning 
Ejendommen bliver udstykket omtrent som vist på den vedlagte situa-
tionsplan. 
 
Se bilag 1 (situationsplan og facadetegninger). 
  
Ejernes særlige begrundelser for ansøgningen 
Baggrunden for ansøgningen er, at det eksisterende hus blev kon-
demneret i november 2009 og at ejerne ikke finder det tidssvarende 
og økonomisk forsvarligt at renovere huset. 
  
Ejerne begrunder udstykningen med, at der er tale om en stor hjørne-
grund, der giver mulighed for grunde på mindst 700 m2 (som er mind-
ste grundstørrelse ved fritliggende enfamiliehuse efter bygningsregle-
mentet). De begrunder placeringen af husene med ønsket om at be-
vare udsynet til gadekæret ved indkørslen til Sønderby. De begrunder 
forskydningen af husene med ønsket om udsigt fra gavlvinduerne i 
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huset på den vestlige grund. De mener, at en placering af husene 
nærmere vejen vil give gener fra det vejbump, der ligger ud for ejen-
dommen.  
 
Bestemmelser 
Ejendommen ligger i landzone, i kystnærhedszone og i Sønderby in-
denfor landsbyafgrænsningen.  
  
Udstykningen og enfamiliehusene kræver landzonetilladelse, da der 
ikke er tale om landbrugsformål. 
 
Udstykningen kræver foruden landzonetilladelse: 
 

• Dispensation fra lokalplanen for Sønderby. Ifølge lokalplanens 
§ 5 må udstykning kun foretages i princippet som vist på kortbi-
lag. Se bilag 2 (kortbilag til lokalplanen).  

• Tilladelse efter en helhedsvurdering efter Bygningsreglement 
2010, kap. 2.1. Husene ligger nærmere naboskel end 2,5 m og 
opfylder dermed ikke bygningsreglementets betingelser for 
byggeret. 

 
Kommuneplan 2009-2021 
Sønderby er udpeget som særlig landsby og som område med kultur-
historiske og landskabelige værdier. 
Ansøgningen er dermed omfattet af kommuneplanens retningslinjer 
for beskyttelse af landskabs- og kulturværdier. 
 
Inden for de udpegede beskyttelsesområder må tilstanden eller areal-
anvendelsen af særligt værdifulde sammenhængende helheder eller 
enkeltelementer ikke ændres, hvis det forringer deres værdi eller mu-
ligheden for at styrke eller genoprette deres værdi.  
 
Lokalplanen for Sønderby 
Lokalplanen har til formål at bevare landsbyens karakter og at sikre at 
ny bebyggelse indpasses i landsbymiljøet. Områdets anvendelse er 
fastlagt til boligformål og der kun må opføres åben lav bebyggelse.  
Lokalplanen foreskriver at hegn i naboskel skal være levende hegn og 
hegn langs skel mod vej, sti og offentligt område (mod gadekæret) 
skal være levende hegn eller højst 1 m høje stakitter, trådhegn eller 
stensætninger. 
 
Landsbymiljøet 
Sønderby er en fortelandsby (landsby med fællesareal og gadekær) 
med slynget vejforløb. Landsbyens struktur med bevaret forte er et 
bærende kulturhistorisk element. Forten er betegnelsen for fællesjor-
den mellem gårdene i landsbyer. Fællesjorden har siden landsbyens 
grundlæggelse været de arealer, hvor køer har kunnet drives til van-
ding, gæs kunnet gå frit og små aftægtsboliger kunne placeres – de 
såkaldte gadehuse. 
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Fællesarealet står i forbindelse med det åbne land mod vest, hvilket 
vidner om, at Sønderby i jernalderen/vikingetiden blev placeret på et 
plateau, hvor der foruden adgang til fersk vand også var et fælles 
engareal.  
 
Naboorientering 
Fristen for at sende bemærkninger er den 21. juni 2011. 
 
Vurdering af eventuel forekomst af Bilag IV arter 
I henhold til § 11 i Bekendtgørelse nr. 408 om udpegning og admini-
stration af internationale naturbeskyttelsesområder samt beskyttelse 
af visse arter, gælder det, at der ikke kan gives landzonetilladelse mv. 
hvis det ansøgte kan beskadige eller ødelægge yngle- eller rasteom-
råder i det naturlige udbredelsesområde for de dyrearter, der er opta-
get i habitatdirektivets bilag IV. 
Endvidere gælder det, at det skal fremgå af afgørelsen, at det er vur-
deret at der ikke sker skade på bilag IV arter mv. 
 
Der er 3 store gamle træer ved skellet mod øst (mod gadekæret). 
Disse træer skal bevares, da det er sandsynligt, at de benyttes af fla-
germusene som yngle- eller rasteområde. Træerne er udpeget som 
bevaringsværdig beplantning i lokalplanen, hvorfor fældning af træer-
ne kræver dispensation fra lokalplanen. 
 
De træer, der står i den nordlige del af haven, er birketræer og 3 min-
dre frugttræer. Natur og Miljøs umiddelbare vurdering er, at disse 
træer ikke udgør yngle- eller rasteområde for flagermusene. 
  
Vurdering og anbefaling 
Et af formålene med Planloven, herunder landzonebestemmelser og 
lokalplanlægning, er at bevare værdifulde bebyggelser og landskaber.  
 
Der har oprindeligt ligget små aftægtboliger på landsbyens forteareal 
og den ansøgte udstykning og bebyggelse vil i højere grad end det 
eksisterende hus fra 1950'erne, understøtte den oprindelige landsby-
karakter.  
  
Vi har ved vurderingen af ansøgningen lagt særlig vægt på, at der er 
tale om udstykning af en større grund og mindre huse, der er udformet 
som traditionelle længehuse med et forholdsvist stort haveareal/lav 
bebyggelsesprocent. 
  
Det er karakteristisk for den ældre landsbybebyggelse, at husene lig-
ger ud til vejen. Der skal imidlertid være plads til parkering og bebyg-
gelsen må derfor ligge længere tilbage på grunden. 
Lokalplanen indeholder bestemmelser om levende/lave hegn, der sik-
rer at arealet bevarer sit grønne præg. 
  
Vi anbefaler en landzonetilladelse og dispensation til udstykningen i 
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princippet som vist på bilag 1 (situationsplan) og en landzonetilladelse 
til enfamiliehusene med en placering for de viste byggelinjer, i princip-
pet som vist på bilag 3 (situationsplan med byggelinje) med følgende 
ændringer: 
 

• Husene skal ligge omtrent i samme afstand fra vejen som det 
eksisterende enfamiliehus og eventuelt med en forskydning på 
en halv husbredde. Dermed bliver bebyggelsens indvirkning på 
landsbymiljøet begrænset. Der vil fortsat være udsyn til gade-
kæret ved indkørslen til landsbyen ad Sønderby Bro og forbin-
delsen mellem gadekæret og det åbne land forbliver ubebyg-
get. Se bilag 4 (fotos) og bilag 5 (ansøgt/anbefalet placering). 

• På grund af det vejbump, der ligger ud for ejendommen, er det 
ikke muligt at etablere en udkørsel fra den østlige grund som 
ansøgt. Det er derfor nødvendigt at flytte indkørslen.  

• Ved placeringen af husene skal der udlægges areal til 2 parke-
ringspladser på hver grund.  

• Af hensyn til risikoen for brandspredning vurderer vi, at husene 
skal ligge i en afstand af mindst 2,5 meter fra skel. 

 

Bevilling:  

Økonomiske og 
personalemæssige 
bemærkninger: 

Budget og Analyse har ingen bemærkninger. 
 

Indstilling: Fagchefen for Byggeri indstiller over for Teknik-, Miljø- og Erhvervsud-
valget, at: 
 

1. udvalget giver Byggeafdelingen bemyndigelse til atgive land-
zonetilladelse til udstykningen og enfamiliehusene under for-
udsætning af at ansøger indsender et revideret projekt med de 
anbefalede ændringer af placeringen og at vi ikke modtager 
væsentlige indsigelser i forbindelse med naboorienteringen. 

2. udvalget giver Byggeafdelingen bemyndigelse til at give di-
spensation fra lokalplanen til udstykningen under forudsætning 
af at ansøger indsender et revideret projekt med de anbefalede 
ændringer af placeringen og at vi ikke modtager væsentlige 
indsigelser i forbindelse med naboorienteringen. 

 
 

Tidligere beslut-
ninger: 

 

Beslutninger: Tiltrådt.  
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Bilag: Bilag 1 (situationsplan og facadetegninger)
Bilag 2 (kortbilag til lokalplanen)
Bilag 3 (situationsplan med byggelinje)
Bilag 4 (fotos)
Bilag 5 (ansøgt/anbefalet placering)
 
 

 

 Side 17 af 22 

http://www.frederikssund.dk/media(12816,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(12817,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(12818,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(12819,1030).pdf
http://www.frederikssund.dk/media(12820,1030).pdf


 

 

  
 
 
 
 

 
Sag nr.  69  Medhjælperbolig uden tilknytning til øvrige bygninger på svinebrug 
 
Journal nr.:  005492-2011 
 
Lovgrundlag: Planlovens § 36 stk. 2. 

 
 

Sagsfremstilling: En landbrugsrådgiver søger på vegne af ejeren af Enghavegårdsvej 4 
mellem Ferslev og Vellerup om at opføre en medhjælperbolig på ca. 
105 m2. Ejendommen drives som svinebrug med frilandsgrise. Med-
hjælperboligen skal erstatte en medhjælperbolig på 31 m2, som 
brændte først på året. 
 
Ejendommens areal er på 28,3 ha som drives sammen med Engha-
vegårdsvej 2, der har et areal på 29,3 ha. Det er to selvstændige 
ejendomme.  
 
Ansøgning 
Medhjælperboligen ønskes ca. 100 meter nord for gårdssættet, hvor 
der indtil 1960erne lå et husmandssted. Bygning/materialer er ikke 
nærmere beskrevet i ansøgningen, men tegninger viser et 105 m2 stort 
parcelhuslignende etplanshus, facader i mursten og vinduer uden 
sprosser. 
 
Begrundelsen for den fritliggende placering er, at ejeren for at kunne 
blive leverandør af frilandsgrise skal opfylde målsatte dyrevel-
færdskrav  - bl.a. krav til stiers størrelse. Han planlægger derfor at 
bygge en ny stald, der også har overdækket udeareal (i alt ca. 1080 
m2) til smågrise. Stalden og overdækningen skal ikke bruges til at øge 
svinebesætningen, men udelukkende tjene til at han kan blive leve-
randør og afsætte svin af godkendt kvalitet i overensstemmelse med 
aftagerens krav. 
 
Der er ikke ansøgt om staldbygningen endnu. Den kræver godkendel-
se efter Husdyrlovens bestemmelser, og indebærer bl.a. afstandskra-
vene 15 meter til ejendommens bolig(er), 50 meter til naboboliger og 
30 meter til brønde. Hertil vurderinger i forhold til sårbar natur og lugt-
gener. 
 
Stalden kan, placeres lavt i terrænet på tomten af den nedbrændte 
medhjælperbolig. 
 
Landzonebestemmelserne og praksis 
Landzonebestemmelserne indebærer en umiddelbar ret til at opføre 
en medhjælperbolig i tilknytning til landbrugsbygninger, hvis ejen-
dommene er over 30 ha. På ejendomme under 30 ha er der ikke ret til 
medhjælperboliger. Her er generel landzonetilladelse som ved nyopfø-
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relse af boliger nødvendige. 
 
Ejendommen her er under 30 ha, men den lille medhjælperbolig med 
selvstændig adresse har været godkendt på ejendommen siden 1992. 
 
Natur- og Miljøklagenævnets praksis for placering af driftsmæssigt 
betingede medhjælperboliger uden tilknytning til gårdsanlæg er gan-
ske restriktiv. Bl.a. fordi det er hensigten at bevare landbrugsjorder til 
avlsformål og varetage landskabsinteresser. Praksis med hensyn til 
udstykning af medhjælperboliger er derfor også restriktiv. 
 
Nabohøring 
Frist ikke udløbet ved udarbejdelse af denne tekst. 
  
Landskabsforhold 
Ejendommen, der er opført som udflyttergård efter udskiftningen ifølge 
jordreformerne i 1780’erne, ligger som vejnavnet henviser til i engene 
omkring Bækkerenden, som er sognegrænsen mellem Ferslev og 
Vellerup. Her er tale om et strøg med mange gravhøje, markante diger 
hen over bakkede marker, engområder og et glimt af Vellerup Kirke. 
 
Ejendommen ligger i den statslige kystnærhedszone, og er i kommu-
neplanen udpeget som værdifuldt landskab og kulturmiljø. I kystnær-
hedszonen må kun etableres anlæg, som er betingede af nærhed til 
kysten. 
 
Vurdering 
Der ville ikke i dag kunne opføres en lille, selvstændig medhjælperbo-
lig som den nu brændte på ejendommen, som er under 30 ha. Ejen-
dommen drives imidlertid sammen med Enghavegårdsvej 2, så den 
samlede bedrift er på ca. 60 ha.  
 
Ejeren bor på Enghavegårdsvej 4, mens boligen på Enghavegårdsvej 
2 lejes ud. Her blev i 2009 givet landzonetilladelse til en maskinhal til 
brug for begge ejendomme, idet hallen kun vanskeligt kunne placeres 
og anvendes på Enghavegårdsvej 4. - De tilgængelige arealer om-
kring bygningerne var lavtliggende og vandlidende og et rørlagt vand-
løb ligger her. Den planlagte stald vil imidlertid kunne ligge lavt i ter-
rænet, fordi der er blevet ”frigjort” plads, da den hidtidige og lille med-
hjælperbolig brændte. 
 
Med dette udgangspunkt samt det forhold, at svin er pasningskræ-
vende, anerkendes retten til medhjælperbolig skønt ejendommen ikke 
er 30 ha. 
 
Med hensyn til landbrugsdrift lader nye svinebrug sig kun vanskeligt 
placere på Hornsherred i dag. Dels er her tale om forholdsvis tæt be-
byggede strøg - dels er der skærpede krav i miljølovgivning for hus-
dyrbrug. Kravene skal sikre at der ikke opstår miljøkonflikter.  
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På denne baggrund er det hensigtsmæssigt at afsætte areal til nye 
stalde på eksisterende brug som ligger fjernt fra landsbyer - forså vidt 
angår landskabspåvirkningen af dem, men også luft, støj, emission 
mv.  
 
”Planen” er imidlertid ikke bindende for ejeren, idet der ikke er søgt om 
tilladelse til staldudvidelsen, og udfaldet af en sag kendes ikke. En 
landzonetilladelse til den ”fjerntliggende” medhjælperbolig gør varigt 
indgreb i landskabet som får tilført en bygning, og er forpligtende for 
landzoneadministrationen (præcedensvirkning). 
 
Udflytning af boligen anbefales således med betænkelighed, men fordi 
der foreligger den særlige omstændighed, at boligen på svinebruget 
vil ligge i rimelig af stand nord for staldene. Den vil derfor formentlig 
ikke påvirkes ofte af lugt, da fremherskende vindretninger er norden- 
og nordvestenvind. Hertil har her før 1960 erne ligget et husmands-
sted her. Med anbefalingen er taget videst mulige hensyn til den frem-
tidige landbrugsdrift.  
 
Da her er tale om nyopførelse af en indtil videre fritliggende bygning i 
det åbne land anbefales på grund af den velbevarede dyrkningsflade 
mod Vellerup, at der indføjes betingelser om bygningers og arealers 
udseende som indstillet. 

Bevilling:  

Økonomiske og 
personalemæssige 
bemærkninger: 

Budget og Analyse har ingen bemærkninger. 

Indstilling: Fagchefen for Byggeafdelingen indstiller overfor Teknik-, Miljø- og 
Erhvervsudvalget, at: 

1. der gives landzonetilladelse til placering af medhjælperboligen 
som ansøgt. 

2. der tilføjes betingelse om, at huset skal udformes som et pud-
set længehus med traditionelt tagmateriale (røde tegl eller pla-
der) og i højst halvanden etage (kommuneplanens krav). Hertil 
traditionelle vinduer med to rammer eller småsprossede.  

3. der fremsendes revideret projekt, så Byggeafdelingen kan vur-
dere bygningens fremtræden før byggesagsbehandling påbe-
gyndes. 

4. der indsendes en samlet plan for have- og kørearealer samt 
beplantning, så ejendommens samlede påvirkning af omgivel-
serne kan vurderes og eventuelt reguleres. 

5. det tinglyses, at her er tale om en medhjælperbolig, og at den 
ikke kan udstykkes. 
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Tidligere beslut-
ninger: 

 

Beslutninger: Tiltrådt.  
 

Bilag: Kortbilag, Enghavegårdsvej 4. Medhjælperbolig
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Sag nr.  70  Meddelelser 
 
Journal nr.:  034083-2010 
 
Lovgrundlag:  

Sagsfremstilling: Borgermøde om Sillebro Ådal 
Borgermøde om projektet i Sillebro Ådal afholdes onsdag d. 29. juni 
2011 i Elværket kl. 19-21. 
Projektet omhandler etablering af 10 naturligt indpassede regnvands-
bassiner til forsinkelse af udløb af regnvand til Sillebro Å samt forstær-
ket slyngning af åen for at forbedre vandkvaliteten og forholdene for 
dyr og planter i åen. Samtidig etableres nye stitraceer. 
Interessentmøde om Planstrategi 
Der orienteres om dato for arrangementet. 

Fjordstien 

Natur og Miljø har i det sidste år forhandlet stiplacering, på etapen af 
Fjordstien fra Færgegården og til Hyllingeris, med lodsejerne. For-
handlingerne har båret frugt, så vi søndag den 26. juni kan invitere til 
indvielse af denne etape. Anlægsarbejdet har stået på siden sneen 
forsvandt og er nu afsluttet, så det er muligt at komme på cykel fra 
Hyllingeris og til Frederikssund uden at komme ud på stærkt trafikere-
de veje, samtidig med at man får en naturoplevelse i særklasse langs 
Roskilde Fjord. Der er selvfølgelig også den mulighed at bruge 
Fjordstien Rute 40 hele vejen rundt om Roskilde Fjord og Isefjord en 
tur på ca 225 km. Tilbage står etapen fra Hyllingeris og til kommune-
grænsen til Lejre Kommune. Denne etape er vi gået i gang med og 
det forventes at anlægsarbejdet er afsluttet inden for 9 måneder. (1 
bilag).  

Bevilling:  

Økonomiske og 
personalemæssige 
bemærkninger: 

 

Indstilling:  

Tidligere beslut-
ninger: 

 

Beslutninger:  

Bilag: Invitation Fjordsti
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